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Před podpisem pracovní
smlouvy si dobře přečtěte,
k čemu se vlastně
zavazujete. Seznamte se také
s firemními pravidly, která
v ní uvedena nejsou.

Je rozšířeným omylem, že text
pracovní smlouvy závisí pou-
ze na zaměstnavateli. Jedná se

o dohodu dvou stran, měla by pro-
to vyjadřovat jejich společnou
vůli. I když se možná obáváte,
abyste hned od začátku neměli po-
věst potížisty, a nezkomplikovali
tak svůj start v nové práci, dejte si
pozor na to, co podepisujete. S tex-
tem smlouvy, který obvykle navr-
huje zaměstnavatel, se vyplatí se-
známit předem a ještě před podpi-
sem se zeptat na podrobnosti nebo
požádat o úpravu. Posoudit, zda je
pro vás smlouva výhodná, vám mo-
hou pomoci odpovědi na následují-
cí otázky:

1. Musí být pracovní
smlouva vždy písemná?

Zaměstnavatel má povinnost s vámi
smlouvu sepsat. Jestliže ji nesplní a
dohodne se s vámi jen ústně, poruší
tím zákon a může dostat pokutu od
úřadu práce. Váš pracovní poměr
však vznikne, i když začnete praco-
vat jen na základě ústní dohody. Ra-
ději na ni ale nepřistupujte. V přípa-
dě, že by vám firma například odmít-
la za práci platit nebo porušovala
jiná vaše práva, nebudete mít v ruce
jasný důkaz, že pro ni pracujete. Je
také na místě předpokládat, že po-
kud zaměstnavatel porušil svou po-
vinnost při uzavírání smlouvy, nebu-
de mu cizí podobné chování ani v
dalších případech.

2. Co všechno musí být v pracov-
ní smlouvě, aby byla platná?

Smlouva neplatí, jen pokud v ní chy-
bí druh práce, kterou budete vykoná-
vat, místo jejího výkonu a den vaše-
ho nástupu. Všechno ostatní už je
dobrovolné. Druh práce by měl být
uveden co nejkonkrétněji, aby vám
zaměstnavatel nemohl později dá-
vat úkoly, se kterými jste nepočítali.
Místem výkonu práce má být nejlé-

pe adresa pracoviště, či alespoň část
obce, kde budete pracovat.

3. Které další záležitosti může
smlouva obsahovat?

Čím je pracovní smlouva podrobněj-
ší, tím máte vy i zaměstnavatel větší
jistotu, že druhá strana nemůže pra-
vidla měnit sama. Všechno, co je
uvedeno ve smlouvě, je možné změ-
nit jen se souhlasem obou stran. Na-

opak to, co tam není, může zaměst-
navatel upravovat svým vnitřním
předpisem či kolektivní smlouvou.
Ve smlouvách se často uvádí výše
mzdy (nebo odkaz na mzdový vý-
měr, který dostanete současně s ní),
dovolená, paušální odměna za přes-
časy či souhlas s vysíláním na slu-
žební cesty. Informace o právech a
povinnostech, o kterých smlouva
mlčí, vám musí zaměstnavatel pře-

dat nejpozději do jednoho měsíce
od vzniku pracovního poměru.
Lépe však je ptát se na ně ještě před
podpisem smlouvy.

4. Musí být ve smlouvě uvede-
na délka zkušební doby?

Zkušební doba je nepovinná. Vůbec
nevznikne, pokud není ve smlouvě
výslovně a písemně dohodnuta.
Není však nutné, aby byla vymeze-
na její délka. Není-li určeno, jak
bude dlouhá, je automaticky třímě-
síční. Můžete se dohodnout na zku-
šební době kratší, ale ne delší. Přes-
tože se na ní musí domluvit obě stra-
ny, není dobré žádat zaměstnavate-
le, aby ji do smlouvy vůbec nedá-
val, nebo se ji snažit zkracovat. Ta-
kový přístup může být podezřelý a
budit dojem, že něco skrýváte.

5. Je správné, když mi zaměst-
navatel dá podepsat smlou-

vu až během prvního dne v práci?
Správné to není a zaměstnavatel tak
porušuje své povinnosti. Pokud jste
se dohodli na druhu práce, místě její-
ho výkonu a dni nástupu, ale smlou-
vu jste ještě nepodepsali, vaším pří-
chodem do práce v dohodnutý den
již vznikl pracovní poměr (v podsta-
tě tedy bez písemné smlouvy). Pra-
covní smlouva by proto měla být po-
depsána před datem, které je v ní
uvedeno jako den nástupu.
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■ Co se změnilo
Od 1. ledna, kdy začal platit
nový zákoník práce, nenastaly
při uzavírání pracovní smlouvy žádné
výrazné změny. Zákoník pouze nově
stanoví, že smlouva musí být
písemná vždycky, i když jde o
pracovní poměr kratší než jeden
měsíc. Dříve se v takových případech
smlouva sepisovala jen na žádost
zaměstnance.

■ Tip MF DNES

Podepíšete-li smlouvu bez výhrad,
můžete být za týden na pracovní
cestě na druhém konci republiky.
Budete-li mít naopak výhrad mnoho,
můžete za týden stát ve frontě
na úřadu práce.
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